
 العوامل المؤثرة على عملية اتخاذ قرارات الممرضات بمستشفيات وزارة الصحة

 الطالبة رنا العسيري ، مشرف اول عزيزة رجب ، مشرف ثاني مرام بانخر

تحقير   الجر    لرم  ةرد ل للر  اتخر   القررار ريرةقرة لة لرة .صنع القرار عنصرر يير ل لرء ال الم نرم للممر ر   عملية :نبذة مختصرة

نر  را  مر  تمر   لأنر  ومرع  لرك. ريرةقرة ما ررر  مسرتمر مرع المر ر  ت اصر  لملأن الممر     و لك المت قةة ور   المر    ئجالنت

 م قردرات تةير مع الةدةد من الة ام  الترم قرد تسر    و   متج ورو ات م لم عملية صنع القرارخاراكتش ف سة وج ة نظر الممر    و را

قرررارا   علرر  عمليررة صررنع، الة امرر  المررد ر  للممر رر  عمليررة صررنع القرررار  :لبحاا فااي ا ةستااتيلاليالاالكلمااات . ا قرررارال اتخرر   لررم

اتخر   وسرا  ، ن ج ممر   ال ا قرار عملية صنع تم تةي ة ام  الال، ممر   ال ا قرار عملية صنع تم تس  ة ام  الال، الممر   

 .القرار اليايةم، القرار الإ ارل والقرار السرةرل

 ةسرتخدم ن  ترم ال عملية صنع القررارل طرق ون ج وسا  تص ر الممر    ي ا راك واستكش ف  الغرض من هذه الدراسة ه  :الهيف

 .عل  هذه الةملية لم ريئة عمل م الفةلية تد روالة ام  المختلفة التم 

 52 -رئري  تمررة  52)ممر رة ممررض و 25الةينرة الاحويرة عرد ه   .  جرة  هرذه الدراسرة ر سرتخداص تصرميم رحورم نر عم :الطريقة

مرن  جمرع المةل مر  ترم .  زار  الصحة لم مدةنة ي ئر ل الت رةين رئيسيينالمستشفيين الحرجة لم الة مة وال قس صالأمن ( ممرض سرةرل

 الأسئلة المفت ية الةدةد من المق رلا  الا يث لم ا ن ل استخدص .جم عيةمق رلا   8لم ال   ف الاجتم ع ريرةقة الةينة الاحوية لم الدراسة 

 ا  الةلاقرة رم  ر ع  المحر ورلاسرتنا ط  تحلي  الاي ن   ر ستخداص التحلي  الم   عمومن  م . لاستخراج وجمع ارال و لك ر المش ركين

 .الاحث لف م عملية صنع القرار والة ام  المد ر  ر 

 للممر ر  ال  رع الحر لم ( 1تشرم    ,ة لل  خمسة مح ور رئيسري وترتيا  النت ئج هذه  لقد ظ ر  عد  نت ئج ه مة وتم تصنيف  :النتائج

ترأ ير  (   2   لرم الةمليرة ، واتار ع سي سر   المستشرف  ، ول مر ج انخررةن للقسرم والمررة  تقيريم ال  رعالذل تضمن  ور الممر ة لم 

،  التمرةضررية مةرلررة الممر ررة ، والخاررر  والتررم تضررمن  علررم و التمرةضررم عمليررة صررنع القرررار ع امرر  التمرررة  الشخصررية علرر 

عمليرة  علر  ر لمستشرف  ترأ ير الة امر  التنظيميرة( 3 ;الممر رة وجرن والمةتقدا  وال عم الوق لم ، والح لة الادنيرة ، والح لرة النفسرية ، 

صر  ، عر ل الةمر  ، وتر الر ت اال سر  لة ,الردعم التنظيمرم ,الاشرةة والغيرر رشررةة ت الر الم ار  تضمن والتم  صنع القرار التمرةضم

( 4  عل  جميع الة ملين ر لمنظمة الصرحية ، وتياي  السي س   وت ييد الق اعد و الل ائح تقييم والمت رةةمج الا، ت الر رر ةامج التةليميالار

لتررأ يرا  ارة  ، ح لررة الجسرردةة والنفسررية للمررالتررم رررمل  ال عمليررة صررنع القرررار التمرةضررم  لمرة  علرر رررتررأ ير الة امرر  المرتايررة 



عمليرة  ترأ ير الة امر  الايئيرة علر ( 2 ، وسلامة المررة    م الةلاجيةوتفضيلات  وة مالمر   ويق ق  الاجتم عية والوق لية للمرة  ، 

 .الغرلة وخص ئصلل يد    ندسموالتم تضمن  التصميم ال للممر   صنع القرار 

للر  الةدةرد مرن  اةضر    ، و رر ر مدرال التمررة رين الممر    و ةملية صنع القرارنت ئج الاحث عن ال  ع الح لم لـ كشف  :الخلاصة

تكمرن . لرم مستشرفي   وزار  الصرحة ا صرنع القررارالممر ر   علر  عملية الرع ةة التمرةضرية وقردر   تةي الة ام  التم قد تس    و 

ة   مسرت عرد  لة امر  المرد ر  لرم اتخر   القررارا  علر  عل  سا  ون رج عمليرة صرنع القررار وا همية هذه الدراسة لم الت  يح الش م  

قردم  هرذه . والة امر  المتةلقرة رر لتمرة  وكرذلك الة امر  المتةلقرة ر لمنظمرة الصرحية الايئيرةالة ام   لمرة  ور ومن   الة ام  المتةلقة

 ونتيجرة لرذلك. الدراسر   السر رقة تر ئجن دعمتر ردوره  متلم صنع القرار ال الممر    عن  ورهنوارال الدراسة نظر  ر ملة لتص را  

 قردر تحسين و لتمرةضيةرع ةة االج     ةس م لم تةزةزقد  مم  تمرة لل  تةزةز الايئة الداعمة للالح جة الم سة هذه الدراسة عل   كد  

 .  الصحية   والمنظم المر المأم لة لخدمة نت ئجال ا  الصحيحة وتحقي صنع القرار الممر ة عل 
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Abstract 

Background: Decision-making is a vital element for the nurses’ professional performance. It leads to 

achieve the expected finding and rising patients' satisfaction since nurses have the most continuous 

contact with patients. However, the nurses' view and experience on the uncertainty and interaction with 

the multitude of factors which may facilitate or inhibit their decisions abilities has rarely been studied. 

Key words: Nursing decision-making process (DMP), factors influencing nurses' decisions, naturalistic 

decision-making approach, managerial decision, and clinical decision. 

Aim: The aim of this study is to explore nurses' perception about DMP they use when making decisions, 

and the various factors that influenced this process within their actual work environment. 

Method: This study was conducted by using a qualitative research design.  A purposive sample of 52 

nurses (27  nurse managers, 25 staff nurses) from general and critical wards in two major hospitals from 

ministry of health in Hail city. Nurses were recruited to participate in 8 focus group interviews. A semi-

structured, open-ended questions interviews were used to elicit participants’ responses. The data were 

analyzed by using thematic analysis.  

Results: Key findings had been emerged and categorized into five major themes which include; 1) The 

current situation of nursing DMP that included the assessment of the situation, following the policies of 

the hospital, and involving the others; 2) The influence of personal nursing factors on nurses’ DMP 

which included nurse's knowledge, experience, beliefs and cultural awareness, physical status, 

psychological status, and nurse's gender; 3) The influence of organizational factors on nurses’ DMP 



which included the availability of the resources, organizational support and approachability, the 

workload, the availability of educational program, the availability of monitoring program, and the 

consistency of policies application & unity of rules and regulations; 4) The influence of patient related 

factors on nurses’ DMP which included patient physical and psychological condition, patient socio-

cultural influences, patients and family rights & preferences, and patient safety; 5) The influence of 

environmental factors on nurses’ DMP which included the physical layout of the unit and room features.   

Conclusion: The research findings revealed the current situation of the DMP among nurses and nurse 

managers, and indicated numerous factors that may facilitate or inhibit the quality of nursing care 

process and decision making ability in MOH hospitals. The significance of this study is the 

comprehensive illustration of the decision-making influential factors at patient, personal, environmental 

and organizational level. This study has presented a comprehensive view of nurses’ perceptions of their 

role in the decision-making which has supported the previous studies. As a result, this study has utilized 

a framework which could explain the nature of the nurses DMP, and emphasized the imperative need to 

strengthen nurse's supportive environment for enhancing the quality of nursing care and improving the 

nurse's ability to make the right decisions to achieve the desired outcomes for patients and health 

organizations. 

  

 


